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Mevrouw de voorzitter, geacht college, leden van de raad, 
 

‘Het begint met ambitie’ is een slogan die ooit gebruikt werd door een Nederlandse bank in een tijd 
dat ze het moeilijk had. Met deze ambitie kwam men er weer bovenop, omdat het vertrouwen bij 
(nieuwe) rekeninghouders gaandeweg groeide. Door haalbare mijlpalen te markeren en uiteindelijk te 
realiseren. Soms structureel uitgevoerd en soms in projectvorm, om aan te voelen of de juiste snaar werd 
geraakt. Zo niet, bijstellen, nauwkeuriger afstemmen en dan verbeterd uitvoeren. Het heeft tijd gekost, 
maar het streven om een betere positie te krijgen is uiteindelijk gelukt. Achteraf lijkt het allemaal simpel, 
maar zonder slag of stoot ging het niet, omdat zaken anders liepen dan verwacht. Zo gaat dat nu eenmaal. 
 
Een betere positie krijgen is ook een streven dat in het coalitieakkoord ‘Kernachtig & Veranderend 
Twenterand’ van GBT/CU is te vinden. Want het is nodig: “Het is de wens van de coalitie om de 
Twenterandse samenleving het gevoel en vertrouwen terug te geven dat de politiek van en voor de 
inwoner is. Wij willen daarom de inwoners uitdagen om meer mee te doen dan nu het geval is. Iedereen 
kan en mag, maar moet ook durven meedoen en meedenken. Samen gaan we voor Twenterand in al haar 
kernen.” 
Vertrouwen krijg je door het eerst te geven. Voor kleine subsidies verdwijnt voor vrijwilligersorganisaties 
de financiële rompslomp achteraf. Kunnen de vrijwilligers bezig met waar ze goed in zijn en invulling 
geven aan hun eigen en gezamenlijke ambitie. In de Kadernota 2020 heeft het college de kernbudgetten 
een plek gegeven, dit naar aanleiding van het Coalitieakkoord GBT/CU: “We gaan samen gaan voor 
Twenterand en al haar kernen. Kernbudgetten zijn bedoeld voor het ontwikkelen van wijk- en 
buurtplannen en aanjaaggeld voor passende initiatieven. Kernbudgetten zijn bestemd om in te zetten voor 
de leefbaarheid in de kernen.”  
Ook hierbij gaat het veelal om kleine subsidies voor initiatieven die bijdragen aan de leefbaarheid in de 
kernen van Twenterand en daarmee Twenterand als geheel. Ook hier voor de kleine kernbudgetten geen 
administratieve rompslomp achteraf. Eerst het vertrouwen geven.  
De regeling ligt momenteel ter inzage. Wij zijn voor een simpele regeling, een regeling die initiatiefnemers 
niet afschrikt. Dat zien wij helaas bij de regeling van het Speelruimteplan. Zo moet het dus niet.  
 
Bij ambities hoort geld. Een gezond financieel fundament is de basis en dat is in de laatste begroting  
verwerkt. De ozb - we spreken gezien het doel liever van solidariteitsheffing - is verhoogd om de jaarlijks 
terugkerende tekorten op jeugdhulp, (ouderen)zorg en huishoudelijke ondersteuning voor kwetsbare 
inwoners structureel te dekken. Consulenten hebben we nu eenmaal nodig om de hulpvrager de juiste 
weg te wijzen en de taken te kunnen uitvoeren om bijvoorbeeld wachtlijsten zoveel als mogelijk te 
voorkomen bij jeugd die bescherming of begeleiding nodig heeft. Dat is een klus op zich. Verschillende 
interne en externe factoren spelen hierbij een rol. De knelpunten in de huidige praktijk laten dit zien. Nu 
we het negatieve meerjarensaldo van de Kadernota zien beseffen we eens te meer hoe cruciaal de 
structurele verhoging van de solidariteitsheffing is geweest. Hadden we dat niet gedaan dan was het nu 
gepresenteerde tekort in 2020 niet ruim 3 ton oplopend tot 7 ton in 2023, maar 1,4 miljoen in 2020 
oplopend tot ruim 1,7 miljoen in 2023 ...  
Om van de inhaalslag en indexering van in totaal 1,3 miljoen hulp- en zorgkosten, exclusief volume-
effecten, nog maar niet te spreken. Deze vallen namelijk onder de incidentele posten in de Kadernota. 
 
Het Rijk heeft kenbaar gemaakt dat we voor drie jaren (2019, 2020 en 2021) incidenteel geld krijgen om 
de tekorten in de jeugdhulp te dekken. Het is in ieder geval wat, maar met de Kadernota kunnen we er  
niets mee. Voor de meerjarenbegroting straks evenzo, temeer het geen structurele oplossing is en hier 
geen rekening wordt gehouden met de toenemende (ouderen)zorg / Wmo begeleiding en het ingestelde 
abonnementstarief. Laatste zal Wmo-aanvragen doen stijgen. Eveneens is onduidelijk hoe met de 
indexeringen wordt omgegaan. Als we de eerste geluiden van andere gemeenten horen biedt de 
meicirculaire onder de streep weinig soelaas. En dan laten we het nieuwe verdeelmodel van het  
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Gemeentefonds per 2021 helemaal buiten beschouwing. Dat is een grote onzekerheid. Niettemin zijn er 
raadsfracties in den lande die zich al voorzichtig rijk rekenen. Ook in Twenterand zinspeelt een enkeling 
zelfs nu al op verlaging van de ozb. Maar gebaseerd op wat? Natuurlijk, als de mogelijkheid zich voordoet 
en we weten zeker dat de jeugdhulp, (ouderen)zorg en huishoudelijke ondersteuning voor kwetsbare 
inwoners in de toekomst geleverd kan blijven worden zonder wachtlijsten, zijn wij de eerste en 
vermoedelijke niet de enige die bereid is het college te verzoeken nog eens naar het ozb-percentage te 
kijken. Maar de Kadernota leent zich hier niet voor. 
 
Naast veel extra wettelijk verplichte taken lezen we dat er toch nog redelijk veel ‘achterstallig onderhoud’ 
is. Naast herstel-indexeringen gaat het structureel om forse bedragen, zoals:  
=> Verhogen onderhoudsbudget wegen oplopend naar € 87.700 per jaar 
=> Omgevingswet oplopend naar € 330.000 
=> Vervanging kunstgrasvelden € 105.000 
=> Meer BOA’s € 110.000 euro eerste twee jaren en daarna € 165.000  
=> Updaten en beschikbaar houden van programmatuur oplopend naar € 200.000 
Het college vraagt ons keuzes te maken, maar zoveel valt er niet te kiezen vanwege de verplichte 
wettelijke taken. En met betrekking tot de kunstgrasvelden en boa’s moeten we gewoon hom of kuit 
geven.  
 
Bij de incidentele voorstellen gaat het in 2020 om een totaal van 2,4 miljoen euro. Echter 1,3 miljoen euro 
kunnen we toeschrijven aan de inhaalslag en indexeringen op zorg- en hulpkosten. Daar kom je niet 
onderuit. Daarnaast staat er zo’n 4 ton aan uitgaven die nodig zijn voor ict, ODT, VTH, Avg, BGT, meldpunt 
mensenhandel, loverboyproblematiek en multifunctionele accommodaties.  
 
In de paragraaf financiën op pagina 8 geven wij richtingen c.q. keuzes aan. 
 
Gemeenteraad en college hebben met elkaar afgesproken dat de opzet van behandeling van de 
Kadernota en Begroting vanaf dit jaar anders verloopt. Alleen tijdens de Kadernota dienen we een 
Algemene Beschouwing in met eventuele technische vragen gebundeld in een bijlage. De inhoudelijke 
wijzigingen naar aanleiding van de behandeling van de Kadernota in de gemeenteraad, dienen als basis 
voor de Begroting. Daarom hebben we aan het eind van onze Beschouwing richtingen aangegeven, geen 
financiële dekkingen. Want dat kan eventueel nadat het college de meerjarenbegroting later dit jaar heeft 
gepresenteerd. Wij gaan er van uit dat de overheidscirculaire(s) daarin worden meegenomen. Tijdens de 
begrotingsbehandeling kunnen we in twee reguliere termijnen alsnog alternatieve dekkingsvoorstellen 
indienen. Dit is een wat andere werkwijze dan we gewend zijn de afgelopen jaren, maar wel effectiever. 
Het voorkomt dat we door het college uitgedaagd worden om nog bij een Begroting betrokken te worden 
inhoudelijke keuzes te maken, hetgeen voorheen nogal eens gebeurde. Te laat. Nu is die mogelijkheid er 
voor alle fracties bij de behandeling van de Kadernota: het juiste moment. We zijn benieuwd hoe deze 
werkwijze de eerste keer uitpakt. 
 

Sport 
Wij zijn blij met het voorstel ‘Kostendekkendheid Sport’ van het college. Ook wij vinden dat sport 
bereikbaar moet blijven voor iedereen. Daarom is het goed dat de oorspronkelijke bezuiniging van  
€ 100.000 voor ruim de helft van tafel is. De wijze waarop het college dit financieel dekt vinden wij oké.  
Fijn is dat de sportclubs het voorstel onderschrijven en opgelucht zijn, zo bleek uit hun inspraakreactie op 
13 juni jongstleden. Na negen jaar is er eindelijk duidelijkheid en dat brengt rust bij de sportclubs, zo laat 
men ons weten. Nu kan een volgende stap gezet worden. Het coalitieakkoord geeft daarin richting voor 
het college. 
Zo kan ingezet worden op het betrekken van sportclubs met aanbieders c.q. organisaties die raakvlakken 
hebben met de sport zoals welzijn, jeugdcentra, onderwijs, seniorenorganisaties, Wmo,  dorpsraden en  
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kinderopvang. Dit alles met als doel; het vergroten van het rendement van het aanwezige sportkapitaal en 
de levensloopgerichte sportstimulering. Voor ons is dit een belangrijke factor om participatie tussen sport 
en de samenleving te bevorderen. Wij gaan er overigens vanuit dat het college hierbij gebruikt maakt van 
de Sport en Beweegvisie. 
 
Daarnaast vragen wij aandacht voor verder gaande verduurzaming van de sportaccommodaties. Daar valt 
behoorlijk winst te behalen. Bovendien draagt het bij aan de klimaatdoeleinden. De eerste stappen zijn al 
gezet, maar sportclubs kunnen ook zelf stappen zetten. Een fondsen-/subsidiewerver zou kunnen helpen 
met ideeën en onderzoek naar subsidiemogelijkheden. Een multifunctioneel gebruik van 
sportaccommodaties is ook aan te bevelen, vooral omdat Twenterand prachtige buiten- en 
binnensportaccommodaties heeft die ook in regionaal en zelfs landelijk verband (Eurosped) hun 
meerwaarde hebben.  
 
Dat de toplaag van de kunstgrasvelden vervangen moeten worden is noodzakelijk, alleen al vanwege 
veilig sporten. Al plaatsen wij grote vraagtekens bij de wijze waarop in het verleden hiermee is omgegaan 
in het gemeentehuis. Het heeft ons verbaasd dat hiervoor destijds niets gereserveerd is. Vooral als je 
weet dat deze velden eens per 10 à 12 jaar vervangen moeten worden. Doet onze titel van een eerdere 
Beschouwing toch weer opgeld: ‘Na ons de zondvloed’. Nu moet er een krediet aangevraagd worden van 
1,2 miljoen euro. Toch maar weer ons oude verworpen voorstel van stal halen betreffende het instellen 
van een Sportfonds? 
 

Veiligheid  
Wij maken ons zorgen om de veiligheid van recreatieve en sportieve wandelaars in onze gemeente. 
Wandelende moeders, vaders, opa’s en oma’s met kleine (klein) kinderen zijn gebaat bij een zo groot 
mogelijke veiligheid. Kinderen die door hun ouders naar school worden gebracht en mensen die hun hond 
uitlaten hebben belang bij goede en veilige wandelpaden. Op verschillende plekken in onze gemeente is 
er sprake van een zeer onveilige situatie voor wandelaars. Het gaat om plekken bij scholen, bij 
sportaccommodaties, bij campings en bij honden uitlaatplekken. Doordat wandelaars op drukke smalle 
wegen moeten wandelen waar snelverkeer van auto’s, motoren en bromfietsers ook gebruik van maken, 
ontstaan grote risico’s ten aanzien van veiligheid. Een groter ‘breed aanbod’ van wandelpaden, waarbij  
verlichting zeker bij hoort, zal de veiligheid als geheel in Twenterand bevorderen en onze gemeente 
aantrekkelijker maken voor wandelaars en toeristen.  
 
Als verbeterpunten en ingrediënten hiervoor noemen wij de locaties: 
• Harmsenweg / Garvesingel en De Wetering (nabij de Shalomschool) in Vriezenveen; 
• In Den Ham gaat het om wandelpaden aan de Ganzenmars, (Nienenhoek tot aan de Janmansweg) en de  
  Vosseboerweg (Esweg tot aan de Nienenhoek); 
• In Geerdijk is er sprake van onveilige situatie voor wandelaars vanaf de spoorlijn tot de 1e Blokweg en 
   dan met name als de schemer aanbreekt; 
• Nabij de school aan de Oranjestraat in Westerhaar en 
• Het lijnpaadje vanaf het station richting Julianastraat in Vroomshoop zou met een update de veiligheid 
   vergroten. 
 
Wij zullen tijdens de behandeling van de Kadernota 2020 op 9 juli met een voorstel komen. 
 

WSW / Soweco 
Na invoering van de Participatiewet is er één ander veranderd. Als gevolg van het Regeerakkoord 2012 
kregen gemeenten de ruimte om beschut werk zelf te organiseren als voorziening. Je kon op de klompen 
aanvoelen dat dit gevolgen zou hebben voor de SW-bedrijven en de Wet Sociale Werkvoorziening, die in 
1969 is ingevoerd. Waarbij het in de eerste twintig jaren niet op kon. Het Rijk betaalde toch wel. Vanaf  
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1989 draaiden de gemeenten op voor de risico’s en daarmee eventuele tekorten: het ging van kwaad tot 
erger. Vanaf 2015, als gevolg van het eerdergenoemde Regeerakkoord, werden geen nieuwe mensen 
meer toegelaten tot de SW-bedrijven, waaronder Soweco. Het Rijk deed er nog eens een efficiencykorting 
overheen en een sterfhuisconstructie ligt in het verschiet. Sinds die tijd staan de SW-bedrijven nog meer 
onder druk dan voorheen. Het ene na het andere SW-bedrijf stopt met hun taken, omdat gemeenten - 
met wisselend succes - het anders menen (lees ook: goedkoper) te kunnen doen. Gemeenschappelijke 
regelingen worden (deels) ontmanteld. Het is afwachten welk scenario het onderzoek naar de toekomst 
van Soweco oplevert betreft het niet-WSW-deel.  
 
Nog niet zo lang geleden liet de gemeente Dinkelland zien hoe het niet moet. SW-bedrijf Topcraft werd 
aan de kant geschoven en het college kwam met haar eigen ‘Dinkelland Werkt’ op de proppen. Het werd 
uiteindelijk ‘Dinkelland Werkt Niet’. Gemeente moest er dik geld bij leggen en de verantwoordelijk 
wethouder vond haar Waterloo naar aanleiding van een Rekenkamerrapport.  
Op zo’n scenario zit niemand te wachten. De afwegingen zullen heel zorgvuldig moeten plaatsvinden. Het 
gaat om grote bedragen en navenante risico’s. Momenteel draagt Twenterand afgerond € 830.000 bij om 
de begroting van de GR Soweco sluitend te krijgen, op een totaal van 5,2 miljoen euro.  
 
Onze grootste zorg is echter de impact die dit alles heeft op de kwetsbare werknemers van Soweco. De 
onrust is daar groot. De berichtgeving dat de stekker er (deels) uit ging via de media sloeg in als een bom. 
Dit had anders gemoeten. Juist omdat het om kwetsbare werknemers  gaat heb je betrouwbare 
(gemeente)partners nodig. De huidige onzekerheid leidt bij sommige werknemers tot wanhoop en doet 
veel pijn. Ze vragen zich terecht af wat er straks gebeurt. “Blijf ik mijn collega’s uit bijvoorbeeld Rijssen-
Holten nog wel zien of die uit Tubbergen?” Vaak zijn deze collega’s ook hun enige vrienden waar lief en 
leed met elkaar wordt gedeeld. De kwetsbare werknemers zijn ontzettend trots op hun geleverde 
prestatie en vinden hun werk ontzettend belangrijk. Ze vragen zich nu af of ze gaan verhuizen naar een 
ander pand. Ze verdienen snel zekerheid over hun toekomst. Ze hebben vaak al genoeg meegemaakt in 
hun leven en zijn niet voor niets in deze voorziening terecht gekomen.  
 

Laaggeletterdheid 
Kinderen moeten van jongs af aan zoveel als mogelijk kansen krijgen om niet achterop te geraken. Maar 
niet iedereen heeft hetzelfde niveau en achterstanden ontstaan dan toch. Deze achterstanden moeten 
worden teruggedrongen. Hieronder kun je laaggeletterdheid scharen. Voor een laaggeletterde is de 
wereld een stuk kleiner dan die van mensen die goed kunnen lezen en schrijven. 10% van onze inwoners 
zou laaggeletterd zijn. Dat zijn 3.400 mensen! Het ‘Actieplan Laaggeletterdheid’ is in 2018 in werking 
gezet. Voor de eerste twee jaar is daar € 25.000 voor uitgetrokken. Voor de komende twee jaar wil dit 
college dit nog eens twee jaar met € 25.000 verlengen. Echter, dat is voortzetting van de huidige taken. 
Terwijl we toch veel meer gebruik maken van Taalpunt Twenterand. Het kan haast niet anders dan dat het 
huidig voorgestelde bedrag niet voldoende is om de extra stap die nodig is te zetten en de kwaliteit van 
het Taalpunt vast te houden. Deze coalitie wil laaggeletterdheid bestrijden en de leesvaardigheid 
bevorderen, met een rol voor de bibliotheek. 

 
Sociaal Medische Indicatie [SMI] 
Een andere vorm om kinderen geen achterstand te laten oplopen is dat het kind kan genieten van tijdig 
kinderopvang. Vooral als blijkt dat één van de ouders vanwege bijvoorbeeld een stoornis niet in staat is 
het kind te geven wat het nodig heeft. Thuis opvoeden is dan geen optie. Maar omdat het gezamenlijk 
inkomen zodanig is - moeder werkt bijvoorbeeld deeltijds - valt het gezin buiten de Bijzondere Bijstand en 
daarmee alle gemeentelijke regelingen. Kinderopvang voor dit gezin is dan onbetaalbaar. Gevolg: het kind 
blijft thuis met een voor werk afgekeurde vader die beter een re-integratietraject kan volgen. Intussen 
kan moeder het allemaal niet meer bolwerken en dat geeft spanningen in het gezin. Allemaal niet goed 
voor het kind.  
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Bij zo’n situatie zou je moeder kunnen adviseren haar baan op te zeggen en dan in de bijstand gaan. 
Kinderopvang is dan wél zo geregeld. Maar is dit de weg? Nee, vinden wij. De tekortkoming van de 
gemeentelijke ‘Verordening Regeling Medische Indicatie’ zit in - hoe gek het ook klinkt - de focus op louter 
het kind. Dat moet veranderen. Daarom zullen wij met een voorstel komen de regeling SMI (= Sociaal 
Medische Indicatie) in te stellen en wel per nieuw schoolseizoen. Elke week of maand meer aan 
gebrekkige opvoeding, zal de achterstand van het kind doen oplopen.  
 
De insteek van SMI is in eerste instantie de ouders, die bijvoorbeeld door sociale of medische redenen 
een tegemoetkoming kunnen ontvangen voor (tijdelijke) kinderopvang en daarmee ontlast worden. Dit 
kan eveneens zeer wel mogelijk op termijn voordelen opleveren binnen jeugdhulp. Daarbij hoeft moeder 
niet de bijstand in en kan vader verder in een re-integratietraject. Goed voor het kind, goed voor het gezin 
en het werkt preventief. Prettige bijvangst is dat de begroting van de gemeente op lange termijn minder 
verzwaard wordt. 
 
Dan nu even een stukje historie uit onze vorige Kadernota beschouwing. 
 
Black box zorginstellingen 
Wij willen dat u uw rol als controleur en handhaver nadrukkelijker oppakt, want hoe zit het eigenlijk met 
die blackbox van alle zorginstellingen? Verschuilen achter privacy of praktische redenen aanvoeren om zo 
geen toegang te willen geven tot hun (financiële) administratie is grote flauwekul. Het betreft hier 
miljoenen gemeenschapsgeld. Acht keer zoveel dan de gesubsidieerde instellingen in onze gemeente en 
die hebben soms ook met privacy te maken en dat is dan toch ook geen probleem? Kortom: wat voor de 
één geldt, geldt ook voor de ander. We moeten als gemeente weten en kunnen controleren of de middelen 
die wij er aan uitgeven op de juiste wijze worden uitgegeven en daar terecht komt waar het hoort. Er zal 
opnieuw in Samen 14-verband aanbesteed worden. In de aanbesteding zal hier veel meer aandacht uit 
moeten gaan naar de rechtmatigheid van betalingen en de controle daarop, als ook streeproeven 
gehouden worden (..) Het is nu te vrijblijvend. Er zal toch iemand de zorginstellingen moeten controleren?  
 
Op 11 juli 2017 heeft de door de gemeenteraad benoemde auditcommissie eenzelfde geluid laten horen. 
De controle is verbeterd. Mede op advies van de accountant. Daarnaast is er nu een barrièremodel in het 
leven geroepen door Samen14/OZJT, waar de gemeente Twenterand onderdeel van uit maakt.  
Maar is dit voldoende om de black box te ontmantelen en de inzage van zorginstellingen transparanter te 
krijgen? Kan er een tussenbalans worden opgemaakt? Zijn eventuele tussentijdse wijzigingen mogelijk? In 
hoeverre is dit afdwingbaar binnen het samenwerkingsverband? Zo zullen er meer vragen zijn. Wetende 
dat het model nog maar vijf maanden in werking is, is het goed dat we in een speciale raadsinformatie 
bijeenkomst worden geïnformeerd over het barrièremodel en tevens bijgepraat worden over de actuele 
stand van zaken.  
 

Black box Informatisering en automatisering 
Maar er is nog een blackbox: informatisering en automatisering is iets waar wij, en wij vermoeden dat dit 
ook geldt voor een groot deel van de college en raadsleden, al snel het spoor bijster raken. Het is 
technisch en de vaktermen vliegen je om de oren. Kennelijk is het simpel verwoorden al een vak op zich. 
Nu hebben wij eerder dit jaar vragen gesteld over onder meer Dimpact. In de reactie er op bleek dat de 
businesscase van Dimpact enkele jaren geleden rooskleuriger is voorgesteld aan de gemeenteraad dan nu 
blijkt. Wij citeren: “Circa € 161.000 zijn structurele kosten voor Dimpact. Hierin zijn niet inbegrepen de 
iBurgerzaken modules. Bij het opstellen van de businesscase was er vanuit gegaan dat ook deze betaling 
via Dimpact zou lopen. De feitelijke kosten voor dit pakket bedragen over 2018 € 234.750.”  
Dit is nogal een miscalculatie en het is haast niet voor te stellen dat niet goed is uitgevraagd. In dezelfde 
reactie lezen wij dat programma’s als SIM (leverancier van onder andere de website van de gemeente en 
digitale formulieren), Corsa (management en documentsysteem) en Smartdoc (gekoppeld aan Corsa) uit 
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gefaseerd worden en stop gezet. Dit levert respectievelijk besparingen op van € 30.000,  
€ 23.000 en € 8.000. Wij lezen hiervan niets terug, laat staan hoe het zich verhoudt tot het voorstel.  
 

Eenzaamheid aanpakken 
We lezen in de media ervaringen en aanbevelingen van het project ‘Samen tegen eenzaamheid’. We 
hebben hierover ook een externe nieuwsbrief ontvangen genaamd Spraakmaker. Kennelijk is er al veel 
expertise in deze gemeente en er wordt melding gemaakt van een meldpunt Eenzaamheid dat later dit 
jaar wordt geopend. Een goede zaak. In het coalitieakkoord GBT/CU is te lezen: “De gemeente 
Twenterand gaat zich ervoor inzetten om de eenzaamheid onder ouderen aan te pakken. We beginnen 
met 75-jarigen en ouder en onderzoeken of een aanpak voor andere leeftijdsgroepen nodig is. We kijken in 
het land naar voorbeelden die we in Twenterand ook kunnen gebruiken.” 
We lezen nergens in de Kadernota dat hiervoor middelen worden vrijgemaakt, laat staan dat er een 
voorstel is waar te nemen. In de Begroting konden wij er eveneens weinig over terug vinden. Wij vinden 
dat vreemd. Wellicht maakt het onderdeel uit van een bestaand project? In ieder geval worden wij graag 
op de hoogte gehouden. 
 

Ontwikkeling Platteland 
Een kort en krachtig plan voor het platteland c.q. buitengebied is echt nodig voordat de Omgevingswet 
ingaat. Bij bewoners en vooral onder boeren en met name de veehouderij is veel onduidelijk door 
landelijke, Europese en bestuursrechtelijke beslissingen. Zo is onlangs het stikstofbeleid (PAS) door de 
Raad van State met de grond gelijk gemaakt. De schematische berekeningen van stikstof voor het 
vergunnen van een veehouderij in de buurt van bijvoorbeeld een Natura 2000-gebied blijkt natte vinger 
werk. De berekeningen zijn zo opgesteld om vergunningen mogelijk te maken met geen enkele oog voor 
de natuur. De realiteit pakte altijd al anders uit. Zo lieten ook werkelijke metingen zien om Lelystad 
Airport mogelijk te maken als ook nieuwe megastallen. Maar ja, als het er eenmaal is krijg je het niet meer 
weg.  
 
De wal heeft het schip nu gekeerd. Ons verzet tegen megastallen is niet voor niets geweest. Betekent wel 
dat we een toekomst moeten bieden voor onze lokale boeren, de gezinsbedrijven. Zij moeten  
ontwikkelmogelijkheden blijven houden, maar wel binnen bepaalde grenzen. Dat biedt duidelijkheid. Ons 
adagium zal hierbij zijn ‘Eigen. Boeren. Eerst.’ Het komt er in het kort op neer dat de functie van de 
veehouderij belangrijk wordt. Verreweg het merendeel van onze gemeente bestaat uit veehouderijen die 
een lokale binding hebben waar wonen en werken op dezelfde locatie plaatsvindt. Dit is ook het beeld van 
ons platteland. Industriële veehouderijen, waarbij louter economisch belangen spelen, willen we niet 
verder voet aan de grond laten krijgen in onze gemeente.  
 

Fondsen-/subsidiewerver 
Een fondsen-/subsidieverwerver die onder meer van bovenliggende overheden en fondsen meer geld 
naar de gemeente Twenterand haalt heeft onze steun. Een stuk voorinvestering om dit te organiseren is  
nodig met als doel dat het zich op termijn terugverdiend. De fondsen-/subsidieverwerver gaat uiteindelijk 
actief aan de slag om geld binnen te halen. Dat kan zijn voor cultuur, evenementen, 
duurzaamheidsmaatregelen, opleidingstrajecten voor personeel, zorg en gezondheidsprojecten, 
monitoring jeugdhulp, en ga zo maar door. Het college zal moeten aangeven wat de thema’s moeten 
worden vanwege gevraagd specialisme. Fondsengeld en subsidies zijn vaak makkelijker binnen te halen 
door aanvragen in samenwerkingsverband te doen met een duidelijke visie en doel. Dat kan zijn met 
andere gemeenten, maatschappelijke organisaties, bedrijven en grensoverschrijdend zoals Duitsland of 
via de Euregio. Voordeel is dat gemaakte kosten die je al begroot hebt door kunt belasten naar deze 
samenwerkingspartners.  
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Als het gaat om samenwerkingsverbanden het volgende. Deze coalitie heeft in haar akkoord aangegeven 
belang te hechten aan behoud van cultuurhistorie: “Behoud van het Museum Oud Vriezenveen, 
Veenmuseum, Peddemorsboerderij en het Middendorpshuis en samen de alternatieve inkomstenbronnen 
onderzoeken. Bijvoorbeeld door beheer in samenspraak met cultuurhistorische verenigingen, het 
bedrijfsleven en duurzaamheidsinitiatieven.”  
Aan de inspraakreactie van een vertegenwoordiger van het Veenmuseum, en eerder ook al het verzoek 
om een financiële bijdrage van de Peddemorsboerderij, valt ons het volgende op: 
• dat niet alle externe financieringsmogelijkheden zijn onderzocht; 
• eigen vasthoudend beleid en standpunten oplossingen in de weg kunnen staan en 
• dat er van samen geen sprake is: een ieder gaat voor zichzelf.  
Terwijl juist bij samenwerking kansen liggen voor alternatieve inkomstenbronnen. We roepen de 
cultuurhistorische verenigingen op hiermee aan de slag te gaan. 
 

Financiën 
Omdat de wijze van behandeling van de Kadernota en de Begroting enigszins is veranderd maken wij op 
dat het nu niet de bedoeling is de Kadernota sluitend te maken, maar inhoudelijke richting(en) aan te 
geven. De financiële uitwerking zien we dan terug in de Begroting. De richting die wij als fractie aangeven 
is als volgt.  
 
• Het college geeft als voorbeeld om het subsidieplafond te verlagen met € 250.000 en de 
(inflatie)indexeringslijn van subsidies van de afgelopen jaren voort te zetten. In het verlagen van het 
subsidieplafond kunnen wij meegaan, omdat door de andere wijze van bekostiging het 
onderwijsachterstandenbeleid overeind blijft. Al vinden wij dat de verlaging van het plafond minder 
rigoureus moet zijn. De indexeringslijn van subsidies willen wij alleen laten gelden voor het jaar 2020. 
Omdat het college bezig is met het aanpassen van subsidieverordening (ASV) zal hierin de denkrichting 
van het college, namelijk vaste verplichtingen vanuit de cao mee-indexeren, wat ons betreft verwerkt 
moeten worden. Dan is het meteen maar vastgelegd en duidelijk voor iedereen. Totdat het zover is kan 
eerst een pm-post worden opgevoerd. Wij delen namelijk de mening van het college dat de activiteiten en 
het voorzieningenniveau onder druk staan en zelfs zijn afgenomen de afgelopen jaren. Niet verwonderlijk, 
want sinds 2012 is er in totaal € 800.000 bezuinigd op de subsidies. Dat nu voorgesteld wordt het 
voorliggend veld ofwel de preventieve voorkant te versterken met € 75.000 om de tekorten in de hulp en 
zorg te beteugelen geeft al aan dat te veel is bezuinigd, terwijl we de subsidiepartners hard nodig hebben. 
 
• Voor wat betreft beschikbaar houden van programmatuur verwijzen wij naar de paragraaf ‘Blackbox 
informatisering en automatisering’. We hebben het idee dat het met minder kan dan de voorgestelde 
structurele verhoging van € 160.000 oplopend naar € 200.000. Hier zal nog goed naar gekeken moeten 
worden. 
 
• Dat er extra boa’s en daarbij juridische ondersteuning nodig is staat voor GBT als een paal boven water. 
Controle en handhavingstaken kunnen niet goed worden uitgevoerd, zo liet de burgemeester meerdere 
malen weten in de gemeenteraad. In het voorstel zijn enkele prioriteiten genoemd, maar die zouden ook 
ergens anders kunnen liggen. Bijvoorbeeld de handhaving op ergernis nummer 1: overlast door 
hondenpoep. We hebben begrepen dat burgerpeiling hiervoor ook wordt ingezet om één en ander beter 
in beeld te krijgen. Een goede zaak. Als beiden maar gebeurd. 
Voor wat betreft dit vraagstuk wordt eerst 3 fte gevraagd en vanaf 2022 4 fte, de derde boa. Wij zouden 
graag eerst een evaluatie willen van de eerste twee jaar alvorens vanaf 2022 nu al op te plussen. 
 
• Voor 2020 ‘Kernbudgetten’ wordt een bedrag van € 50.000 uit de Reserve Coalitieakkoord gehaald. 
Volgens ons kan dit achterwege blijven door de Reserve Speelruimteplan ad € 60.000 op te heffen en over 
te hevelen naar dit kernbudget. Speelruimte gaat immers ook over leefbaarheid. We vinden het jammer,  
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en we hebben dat al eerder aangegeven in de raadszaal, dat de regeling Speelruimteplan faalt omdat de 
regeling te ingewikkeld is en drempels opwerpt. 
 
• Het voorstel om het ‘Expertisecentrum Duurzame Gezinsvormen’ de komende vier jaar niet uit de 
Reserve Sociaal Domein te halen ontgaat ons. Dit past daar beter, volgens ons. Dit is in lijn met de 
systematiek bij ‘Uitrol regionaal meldpunt loverboyproblematiek / Mensenhandel Twente’.  
 
• De Eerste Kamer heeft de asbestdoelen met de daarbij behorende regeling afgeschoten. Stimulering van 
het verwijderen van asbest is niet meer aan de orde. De incidentele bedragen met een totaal van  
€ 250.000 kunnen geschrapt worden. Geldt ook voor de structurele bedragen - voor zover dat het geval is  
- waarbij inwoners kosteloos tot 35 m² gratis mogen storten. 
 
Datgene wat we in deze paragraaf niet genoemd hebben zal onze fractie steunen. Al is er altijd een 
voorbehoud in afwachting van inbreng van andere raadsfracties. 
 

Pay off 
Afsluitend wil wij degene bedanken die hebben bijgedragen aan de totstandkoming van deze Kadernota 
en de ‘Begrotingsapp’. Met name de ‘app’, hoewel dit meer een link is, maakte het lezen van de nota 
prettiger en effectiever. 
 
Aandachtspunt is dat een aantal paragrafen met bijbehorende teksten  dubbel werden vermeld. 
 
 
Fractie GemeenteBelangen Twenterand 
Vriezenveen, 16 juni 2019 
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